
 
 

 

 

Informace občanům obce 

Svésedlice 

květen a červen 5 a 6/2023 

Milé sousedky, milí sousedé, 

dovolujeme si Vám oznámit, že proběhne odečet vodoměrů. 

Prosíme majitele nemovitostí, kteří mají vodoměr doma, aby 

sdělili stav vodoměru k 30. 6. 2023 obecnímu úřadu. Mailem – 

obec@svesedlice.cz nebo formou sms – 737 624 238. U 

nemovitostí s vodoměrnou šachtou provedu odečet v průběhu 

pátku 30.6. Děkujeme za spolupráci. 

Lubomír Konar, starosta obce 
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Termíny akcí 

Zasedání zastupitelstva    21.6. 
Fotbalové utkání Ženatí vs. Svobodní   30.6. 
Pohárová soutěž SDH     16.7. 
Zasedání zastupitelstva    19.7. 
Den mikroregionu Bystřička – závěr v Bukovanech 26.8. 
Slavnosti vína        září 

Termíny akcí na tento rok zveřejněny na www stránkách obce. 
Termíny se mohou v průběhu roku změnit a budeme Vás včas 
informovat, případně se může stát, že danou akci 
v plánovaném termínu nebudeme z různých důvodu pořádat. 

Smíšené zboží 

Oznamujeme, že v pátek 7.7. bude provozovna uzavřena. Dále 
18.7. a 20.7. bude otevřeno do 8.00. Děkujeme za pochopení. 

Trest obecně prospěšných prací 

Obec umožnila panu M.B., z vedlejší obce trest obecně 
prospěšných prací. Celkem dostal 100 hodin prací, které si 
postupně v průběhu roku odpracuje na obci. Obec vede 
evidenci těchto prací a spolupracuje při výkonu trestu 
s Probační a mediační službou. Za dané hodiny obec 
odsouzenému nic neplatí. Prozatím vyplel záhonek s keři za 
dětským hřištěm, prostříhal zeleň u autobusové zastávky a 
natírá konstrukci zázemí na hřišti. Další práce má již připravené. 

Obecní úřad – dovolená 

10.7. – 12.7. bude z důvodu dovolené obecní úřad uzavřen. 

  



 
 

Financování chodu obce v souvislostech 
V posledních měsících se naší malebnou obcí šíří nespokojenost 
několika málo občanů s některými aspekty života ve 
Svésedlicích. Dovolte nám v několika odstavcích ozřejmit fakta 
a souvislosti, které mají v posledních letech zásadní vliv na chod 
obce. 

Podstatou tohoto článku není někoho chválit, napadat, 
obviňovat nebo jmenovat. Podstatou tohoto článku je 
upozornit na provázanost různých věcí v naší obci a poukázat 
na fakt, že obec je často nucena volit to nejlepší řešení mezi 
všemi špatnými a volit kompromis mezi poskytováním služeb 
svým občanům a možnostmi rozpočtu. 

Obecní rozpočet ve Svésedlicích se příjmově pohybuje v nižších 
jednotkách milionů Kč s tím, že obec naší velikosti si nemůže 
dovolit tvořit rozpočet se schodkem a dluhy sanovat půjčkami 
tak, jak to dělají kraje a stát. Jednoduše řečeno, musíme vyjít s 
takovými příjmy, které máme. 

Každý zastupitel musí obecní majetek spravovat s péčí řádného 
hospodáře, jak říká § 159 odst. 1 zákona č. 89/2012 Sb. 

Občané bez trvalého pobytu (TP) 
Naprosto klíčovým příjmem obecního rozpočtu je rozpočtové 
určení daní (RUD), díky němuž naše obec dostává zhruba 15 
000 Kč za každého občana s trvalým pobytem v naší obci. Pro 
rok 2023 je to přesně 15 368 Kč, přičemž peníze jsou vždy 
vypláceny na základě počtu obyvatel obce k prvnímu dnu 
každého roku. Pokud se někdo přihlásí k pobytu v obci v 
průběhu roku, obec dostane peníze až na rok následující. 

Právě tyto peníze naší obci umožňují provozovat obchůdek, 
postavit vodovod (2021), ČOV (2018), nové komunikace, nové 
chodníky, udržovat kanalizační síť, osvětlení, chodníky či zeleň. 
Bez financí z RUD by nemohla existovat žádná obec ani město. 



 
 

Každý občan žijící v naší obci bez TP tedy vytváří v obecním 
rozpočtu ztrátu taktéž ve výši 15 000 Kč. Jak je to možné? 
Takový nepřihlášený občan v naší obci většinou celoročně bydlí 
a užívá obecní služby (například své odpady odkládá do 
popelnic spoluobčana bydlícího na téže adrese, využívá svozu 
velkoobjemového a nebezpečného odpadu, produkuje 
bioodpad, využívá vodovodní a kanalizační síť s ČOV), za které 
ovšem prostřednictvím RUD neplatí. Platí v obci, kde má 
nahlášené trvalé bydliště, ale nezdržuje se tam. Na obecní 
náklady spojené s těmito "mrtvými dušemi" tak fakticky 
doplácejí ostatní obyvatelé Svésedlic. 

V naší obci máme docela přesný přehled o počtu spoluobčanů 
nepřihlášených zde k TP. Jedná se o 26 lidí, tedy zhruba 
každého desátého občana! Ve větších vesnicích jsou tato čísla 
nepoměrně vyšší. Pokud povoláme na pomoc matematiku 
základní školy, tak se dostaneme na celkovou ztrátu za rok 2023 
o objemu 399 568 Kč, tedy 1 598 272 Kč za celé volební období 
zastupitelstva. Za tuto částku bychom naplnili například 
rezervní fond na ČOV, kanalizaci a vodovod. 

Pokud připočteme „chalupáře“, kteří zde trvale obývají svou 
nemovitost, a občany v nájemním bydlení, tak máme dalších, 
odhadem, 10-15 lidí, kteří využívají obecní služby, aniž by za ně 
adekvátně platili. 

Vodovod 
V naší obci byl trvalý a zhoršující se problém s dostupností pitné 
vody. Část občanů vodu ve studnách neměla a další část ji 
neměla fakticky pitnou. Obec nabízela před realizací vodovodu 
hromadný rozbor vody ze studní, přičemž pouhé 2 odebrané 
vzorky odpovídaly vyhlášce č. 252/2004 Sb., kterou se stanoví 
hygienické požadavky na pitnou vodu. 



 
 

Doby, kdy starosta obce se svým kolegou v době Velikonoc 
prohlubovali studnu místní rodině v nouzi, jsou nenávratně 
pryč! 

Už tak kritický stav s pitnou vodou byl umocněn výstavbou 
nových rodinných domů. Některé novostavby mají sice i nové a 
hluboké studny, ale ani v těch není voda vždy pitná, konkrétně 
například v lokalitě Na Vršku. Zavedení vodovodu bylo 
naprosto nutné pro fungování obce v dalších letech. Výstavba 
celé vodovodní soustavy stála naši obec 34,352 mil. Kč s 
částečným pokrytím dotací 23,934 mil. Kč. Na část investice si 
obec půjčila 4 mil. Kč, které postupně splácí - 1 mil. Kč je 
bezúročná půjčka od obce Mrsklesy, kterou spolu vyjednali 
starostové obou obcí. Půjčka je na 5 let, splácíme 200 000 Kč 
ročně. Dále máme půjčeny 3 mil. Kč od ČSOB, kde má obec 
vedeny účty. Poslední splátka této půjčky byla 18 302 Kč 
měsíčně. Ročně tedy obec za vodovod splácí cca 420 000 Kč. 

Úsměvný je fakt, že Ti co nejvíce „řvali“, že je vodovod v obci 
žádoucí, do dnes neodebrali ani kapku! 

S výstavbou každého většího díla - u nás ČOV a vodovod - ale 
přichází i zákonná povinnost každý rok "spořit" bokem peníze 
na postupnou obnovu těchto věcí – tzv. rezervní fond. Jedná se 
o stovky tisíc Kč z obecního rozpočtu každý rok. I tento výdaj 
spolu s dalšími náklady na provoz musí být pokryt poplatky od 
občanů. Výše nutného spoření do rezervního fondu je dána 
hodnotou vybudovaného majetku (ČOV + vodovod), délkou, 
dimenzí a materiálem všech potrubí, atd. 

Tyto nemalé náklady se pochopitelně promítají do cen za vodné 
a stočné. Někteří spoluobčané argumentují tím, že mohou mít 
studnu vlastní (s hůře pitnou vodou) a myslí si, že tak ušetří. To 
ale nemusí být vždycky pravda. Vlastní studna totiž po 
započítání všech nákladů (projektování, zaměření, vyvrtání, 
osazení skruží, zakoupení čerpadla, tlakové nádoby, provoz a 



 
 

obnova čerpadla, čištění) vychází nejspíše dráže, než průběžné 
placení vodného a přináší majiteli další věc v domácnosti, o 
kterou se musí pravidelně starat. 

Nakládání s odpady a ČOV 
Odpadové hospodářství bude velikým tématem v budoucích 
letech, protože limity na skládkování komunálního odpadu 
(SKO) se budou v horizontu deseti let velice zpřísňovat, což 
rapidně prodraží svoz a likvidaci tohoto typu odpadu. 

Očekávejme tedy zvyšování odpadových poplatků, a to nad 
rámec inflace. Tomuto trendu bude čelit celá Česká republika i 
okolní země. Ve Svésedlicích se toto projevilo už v první 
polovině tohoto roku, kdy sice obec zrušila společná odpadová 
místa separovaného odpadu (papír a plast) ve snaze ušetřit za 
svoz těchto nádob, a přesto je konečný účet za svoz odpadů 
vyšší než za odpovídající období v minulém roce, jelikož nám 
svozová firma navýšila ceny od 1. 1. 2023 o míru inflace. V 
případě, že bychom na toto navýšení ceny nepřistoupili, poběží 
nám roční výpovědní lhůta a museli bychom soutěžit nového 
partnera na svoz odpadů, patrně za ještě vyšší cenu, což 
současná svozová firma moc dobře ví, a tak drží naši obec v 
zásadě "pod krkem". 

Pro obecní rozpočet je svoz barevných popelnic diametrálně 
levnější než svoz černých popelnic. Třídit odpady je tedy 
praktické nejen z morálního hlediska, ale hlavně z 
ekonomického, protože v současné době poplatky za svoz 
odpadu nepokryjí obecní výdaje se svozem spojené. Obec 
doplácí na svoz (zejména komunálního) odpadu až stovky tisíc 
Kč ročně: 



 
 

Za čtyři roky celkem 332 320 Kč, opět si dokážeme představit, 
že bychom tyto finance jako obec investovali jinam. 

Přesto někteří spoluobčané naprosto nejsou ochotni poctivě 
třídit odpad a namátkové kontroly běžně odhalí v černých 
popelnicích papír, sklo, plasty či dokonce biologický odpad. 
Takové jednání je nelegální, dle § 15 odst. 2 písm. a) zákona č. 
541/2020 Sb. o odpadech. 

Každý nevytříděný odpad zbytečně navyšuje obecní výdaje a v 
důsledku zvyšuje odpadové poplatky! Je to tedy v zásadě stejné 
jednání, jako kdybychom do popelnic vyhazovali své vlastní 
peníze. 

Problém ovšem není jen v netřídění odpadu, ale také v jeho 
objemu. Díky čipovaným popelnicím je možné udělat si obrázek 
o hmotnosti generovaného odpadu u každého čísla popisného. 
Některé domácnosti generují násobně více odpadu než jiné 
(samozřejmě přepočteno na podíl odpadu na jednoho 
obyvatele domácnosti). To je k zamyšlení. Zároveň jest nutno 
podotknout, že poplatky za svoz jsou v naší obci stále paušální, 
a tak poctiví a slušní občané platí stejné peníze jako "generátoři 
odpadu". 

Obec provozuje smíšené zboží 5x týdně, pohostinství dle 
časových možností obsluhy, též několikrát týdně. Zboží, které 
prodáváme, je při nákupu baleno v kartonech, plastech, atp. 

Rok Obecní doplatek za svoz 
odpadu [Kč] 

2019 101 984 

2020 90 698 

2021 64 508 

2022 75 130 



 
 

Máme 1 nádobu na papír, 1 na plast, 2 na SKO a vždy v pohodě 
vyjdeme. Někteří občané ale očividně nikoliv... 

Existuje hmotnostní limit, kolik kg odpadu může každý občan 
vyhodit. 

Limitní množství odpadů (kg/os) s nižším skládkovacím 
poplatkem. 

Rok 2021 2022 2023 2024 2025 2029 

Kg/osobu 200 190 180 170 160 120 

 

Tento limit (viz tabulka výše) se průběžně snižuje (z 
ekologických důvodů) a pokud je překročen, tak jako obec za 
zaplatíme více! Navýší se tzv. skládkovací poplatek, a to za 
každou nadlimitní tunu SKO. V roce 2023 to je 1 000 Kč navíc, 
v roce 2024 to je 1 250 Kč, v roce 2025 to je 1 600 Kč, atd. Ať si 
tedy každý z nás zúčtuje se svým svědomím a vyhodnotí si, zda 
se do 180 kg na osobu a rok vejde. 

Vzhledem k výši poplatku je nutné podotknout širokou škálu 
poskytovaných služeb v odpadovém hospodářství - svoz 
odpadu od domu, SKO (směsný komunální odpad), papír, plast 
a v poslední době i 2x ročně velkoobjemový odpad, kdy tuto 
službu zajišťují sami zastupitelé obce. Při posledním svozu 
velkoobjemového odpadu proběhl po jisté pauze i svoz železa. 
1x ročně rovněž probíhá svoz NO. Celoročně je možno zdarma 
využít sběrný dvůr ve Velké Bystřici. V rámci bioodpadu obec 
poskytuje zdarma kompostér pro každý dům v obci, zdarma 
zapůjčuje domovní štěpkovače, najdete u nás 2 ks 
velkoobjemových kontejnerů na BIO odpad a místo pro 
pořezané větve a pařezy.  

V rámci úspor docházelo v poslední době, i přes nevoli 
některých spoluobčanů, k pálení této hromady větví, abychom 



 
 

co nejméně zatěžovali obecní rozpočet. Pro představu, jedna 
likvidace hromady větví za rybníkem se pohybuje v řádu tisíců 
korun. V současné době se podařilo starostovi obce sehnat 
firmu, která hromadu větví zlikviduje ve vlastní režii, pro 
potřebu paliva do spalovny. Obec za tuto službu nebude platit 
ani korunu. K likvidaci samotné by mělo dojít v průběhu měsíce 
června či července. 

Kapitolovou samou pro sebe jsou firmy či podnikatelé. Pokud 
podnikatel v důsledku své podnikatelské činnosti generuje 
odpad, pak je tzv. původcem odpadu a dle zákona č. 185/2001 
Sb. musí mít uzavřenou smlouvu o nakládání s odpady s 
nějakou svozovou firmou. Bohužel i u nás v obci jsou 
podnikatelské subjekty, které takovou smlouvu nemají nebo ji 
nejsou schopny předložit.  

Podobné lajdáctví lze pozorovat v užívání naší ČOV. Poplatky 
platíme všichni stejné, ale někteří spoluobčané stále splachují 
do svého WC všechno možné, včetně vlhčených ubrousků, 
tampónů, vložek, olejů, zbytků jídel, vatových tyčinek a dalších 
věcí. Mezi zajímavosti patří například balíček gumových 
bonbonů, akvarijní rybičky, pracovní rukavice, kostky Lego 
stavebnice nebo ponožky. To prodražuje údržbu ČOV a opět se 
jedná o tisíce Kč ročně. 

Na závěr v této sekci dodám, že vodné i stočné jsou u nás (104 
Kč) nižší než je celorepublikový průměr (112 Kč). 

Seč obecní zeleně 
V naší obci v posledních letech přibylo zelených ploch, které 
obec musí obhospodařovat, jelikož se o ně přestali starat sami 
občané. Celkově se jedná a nižší desítky tisíc m2. O sečení 
těchto ploch se z velké části stará pan starosta v rámci svého 
poslání a též ve svém volném čase. Pan starosta konkrétně seče 
od roku 2018 pravidelně hřiště, tedy cca 5 000 m2, navíc od 
roku 2019 vlastním traktorem se sběrným košem, aby se obec 



 
 

alespoň dočasně vyhnula další investici. Hrabat trávu hráběmi 
není v časových ani silových možnostech zastupitelů. Obec se, 
nicméně, ani tak koupi traktoru se sběrným košem v budoucnu 
nevyhne. 

Se sečí trávy pomáhá i pár zastupitelů ve svém volném čase a 
několik starostlivých spoluobčanů. Všichni ti, kteří seč provádí, 
tak činí svědomitě a zpravidla za velmi nízkou či žádnou úplatu. 
Za to jím patří vřelý dík. 

Avšak najdou se nespokojení občané, kteří by sice vzhledem ke 
svému věku a schopnostem mohli přiložit ruku k dílu, ale místo 
toho zvolí jen kritiku a čekají, až to někdo poseče. Všichni víme, 
že ne každý má na toto čas či schopnosti a je třeba to chápat. 
Na druhou stranu, obec by se mohla vydat jinou cestou a 
požádat o seč několikrát do roka profesionální firmu s 
odpovídajícím náčiním. 

Pro představu, cena za m2 sekané plochy zpravidla činí 1-8 Kč. 
Hrubým výpočtem se dostaneme někam na částku 10-80 000 
Kč za jednu seč celé obce, tedy hravě na stovky tisíc Kč ročně, 
což není vzhledem k obecnímu rozpočtu možné. 

Závěr 
Veškeré naše činy mají v konečném důsledku dopad na 
ekonomické a společenské fungování naší obce. Mějme to, 
prosím Vás, na paměti. 

S přáním hezkého dne 

Martin Rotter, zastupitel 
Lubomír Konar, starosta obce 

  



 
 

Nábor – velitel JSDH Svésedlice 

Obec Svésedlice vyhlašuje nábor velitele výjezdové jednotky 
pro Jednotku Sboru dobrovolných hasičů ve Svésedlicích 
s těmito požadavky a podmínkami pro uchazeče: 
Místo výkonu práce: Obec Svésedlice 
Charakteristika vykonávané práce: Velitel jednotky sboru 
dobrovolných hasičů 
Koncepčně a metodicky řídí jednotku v organizačním řízení, 
zodpovídá zejména za vedení evidence týkající se činnosti a 
zabezpečení akceschopnosti jednotky SDH, řídí odbornou 
přípravu členů jednotky. Předkládá zřizovateli návrhy na 
zlepšení činnosti jednotky SDH. Zodpovídá za akceschopnost 
jednotky. 
Jednotka požární ochrany: Jednotkou požární ochrany (dále 
jen „jednotka PO“) se rozumí organizovaný systém tvořený 
odborně vyškolenými osobami (hasiči), požární technikou 
(automobily) a věcnými prostředky požární ochrany (výbava 
automobilů, agregáty, apod.).  
JSDH Svésedlice je vedena jako JPO V - jednotka sboru 
dobrovolných hasičů obce se členy, kteří vykonávají službu v 
jednotce PO dobrovolně 
Předpoklady: Fyzická osoba starší 18 let; státní občan České 
republiky nebo cizí státní občan s trvalým pobytem v České 
republice; způsobilost k právním úkonům; trestní 
bezúhonnost; ovládaní jednacího jazyka. 
Požadujeme: trestní bezúhonnost, zdravotní způsobilost 
(kontrola u praktického lékaře), dobrou fyzickou zdatnost, 
zodpovědnost a ochotu pomáhat druhým 
Předpokládaný nástup: 1.7.2023 
Pokud Vás tato výzva oslovila, neváhejte a kontaktujte nás. 
Osobně v úřední hodiny, obecní úřad Svésedlice 58, telefonicky 
nebo emailem. 
Kontakt pro uchazeče: Lubomír Konar, starosta obce  

telefon: 737 624 238, e-mail: starosta@svesedlice.cz 
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Hospoda U Lípy 
Den          otevřeno od 

Úterý  20.6.     17.00 

Středa  21.6.     17.00 

Čtvrtek  22.6.     17.00 

Pátek  23.6.     17.00 

Úterý  27.6.     17.00 

Středa  28.6.     17.00 

Čtvrtek  29.6.     17.00 

Pátek  30.6. Fotbal - hřiště   17.00 

Sobota  1.7.     17.00 

Úterý  4.7.     17.00 

Pátek  7.7.     17.00 

Úterý  11.7.     17.00 

Středa  12.7.     17.00 

Čtvrtek  13.7.     17.00 

Pátek  14.7.     17.00 

Sobota  15.7.     17.00 

Úterý  18.7.     17.00 

Středa  19.7.     17.00 

Čtvrtek  20.7.     17.00 

Sobota  22.7.     17.00 

 

Případné změny otevírací doby sledujte prosím na FB stránce 

hospody (uvedený QR kód) nebo skupině Hospoda U Lípy na 

WhatsApp, v případě zájmu pozvánku rádi zašleme. 

  



 
 

Komunikace U Hřiště 
Obec v  lokalitě U Hřiště prodávala 10 stavebních parcel 

z celkových 16. Z prodeje oněch 10 parcel obec financovala 

vybudování inženýrských sítí, které stály několik milionů korun. 

K této realizaci sítí se obec zavázala v tzv. plánovací smlouvě 

s každým stavebníkem. Obec realizovala nejprve splaškovou 

kanalizaci včetně přípojek, dešťovou kanalizaci pro budoucí 

odvodnění komunikace včetně retenční nádrže, do které je 

dešťová kanalizace svedena. Vodovod též včetně přípojek, 

veřejné osvětlení, optické vlákno na internet a k dnešnímu dni 

zpevněnou, štěrkovou cestu. Závazek obce vybudovat 

asfaltovou komunikaci jsme záměrně chtěli ponechat až na 

konec, aby došlo co nejméně k jejímu poškození. V rámci 

výstavby rodinných domů docházelo a dochází k různému 

poškozování obecního majetku. Vylomené obruby, ohnuté 

uzávěry vody a další. Zjistit pachatele je v těchto případech 

takřka nemožné a škody hradí obec ze svého rozpočtu. Obec 

v rámci závazku realizace komunikace požadovala mít 

minimálně z 80% lokality zastavěnou, tzn. RD jsou zapsány 

v katastru nemovitostí. K 1.1. letošního roku to bylo pouze 

56,3%. Nyní je to už 75%.  

Původní PD komunikace, kterou nechal zpracovat Ing. Spurný 

v roce 2012 bylo potřeba změnit. Dokreslit chodník ke hřišti a 

propoj komunikací kolem retenční nádrže. Nyní jsou 

respektovány stávající vjezdy a vchody do RD. U napojení 

chodníku ke hřišti bude zpomalovací prvek. Pro zajímavost, 

Magistrát města Olomouce, který stavbu povoluje žádá, aby 

bylo v ulici vybudováno jedno parkovací stání pro invalidy. 

Obec žádala v roce 2021 a 2022 o dotační podporu na 

komunikaci, jak na Olomoucký kraj, tak na Ministerstvo pro 

místní rozvoj (MMR). Bohužel však daným žádostem nebylo 



 
 

vyhověno. Z tohoto důvodu jsme alespoň v roce 2022 v ulici 

nechali položit asfaltový recyklát finišerem za cca 105tis. 

V letošním roce jsme s žádostí o dotaci na krajský úřad, kterou 

si zpracováváme a podáváme sami, uspěli. Dotace na první fázi 

realizace komunikace a chodníku ke hřišti činí 600 000,-. 

Spoluúčast obce min. 600 000,-. Dále je podána žádost o dotaci 

na MMR. Zde se očekává zveřejnění výsledků v průběhu 

podzimu. Tyto dva dotační tituly lze kombinovat a můžeme 

tedy financovat ze dvou zdrojů. 

Realizace první části, směrem od krajské komunikace, začne na 

podzim letošního roku. Pokud půjde vše hladce a budeme 

úspěšní i s dotací na MMR, tak druhá část komunikace bude 

hotová na jaře roku 2024. 

 
  



 
 

 

Sečení trávy - brigáda 

nabízíme možnost brigády. Jedná se o sečení trávy 
křovinořezem. Více informací na obecním úřadě nebo na 
telefonním čísle 737 624 238. 

 

 

VI. Memoriál Ludmily Zatloukalové – 

Coufalové 6.5.2023 

  



 
 

 


